

Proceedings of Shenyang Symposium on

LIME-BASED SLAGFORMERS,
REFINING & ALLOYING POWDERS,
CASTING MOLD FLUXES
IN IRON AND STEEL INDUSTRY

Press of Northeast University of Technology
Shenyang, P.R. of China

Proceedings of Shenyang Symposium on

**LIME-BASED SLAGFORMERS,
REFINING & ALLOYING POWDERS,
CASTING MOLD FLUXES
IN IRON AND STEEL INDUSTRY**

SEPTEMBER, 15 - 17, 1988.

EDITED BY;

HSIAO TSE CHIANG

Research Institute of Metallurgy
Northeast University of Technology
Shenyang, P. R. of China

**Press of Northeast University of Technology
Shenyang, P. R. of China**

**沈阳冶金石灰、精炼粉剂、浇铸保护渣
国际技术交流和学术讨论会论文集**

肖泽强 编

东北工学院出版社出版发行 沈阳新兴彩色印刷厂印刷
中国 沈阳

开本: 787×1092 1/16 印张: 40+375 字数: 1000千字

1988年8月第1版 1988年8月第1次印刷

彩页: 8

印数: 1~800册

ISBN 7-81006-087-2/TF·3

SHENYANG INTERNATIONAL SYMPOSIUM

ON LIME BASED SLAGFORMERS, REFINING & ALLOYING POWDERS, AND CASTING MOLD FLUXES IN IRON AND STEEL INDUSTRY

SEPTEMBER 15 - 17, 1988
SHENYANG, P. R. OF CHINA

* * *

SPONSORED AND ORGANIZED BY

- Department of Iron and Steel Production
MINISTRY OF METALLURGICAL INDUSTRY, PEOPLE'S REPUBLIC OF CHINA
- Research Institute of Metallurgy, NORTHEAST UNIVERSITY OF TECH.
- Department of Ferrous Metallurgy, NORTHEAST UNIVERSITY OF TECH.

ORGANIZING COMMITTEE

Xu Changdi	<i>Director, Dept. of Iron & Steel Production, MMI, PRC</i>
Wang Wenzhong	<i>Professor, Dept. of Ferrous Metallurgy, NEUT</i>
Hsiao Tse-Chiang	<i>Professor, Dept. of Ferrous Metallurgy, NEUT</i>
Zhu Shiwen	<i>Director, Committee of Scien. and Tech. NEUT</i>

SCIENTIFIC COMMITTEE

Hsiao Tse-Chiang	<i>Professor, Northeast University of Technology</i>
Tang Chengbin	<i>Senior Engineer, Dept. of Iron & Steel Produc. MMI</i>
Liang Xunyu	<i>Senior Engineer, Anshan Coke & Refrac. Consul. Corp.</i>
Liu Peihuan	<i>Professor, Northeast University of Technology</i>
Guo Dongzhang	<i>Assoc. Prof., Northeast University of Technology</i>
Liu Shizhou	<i>Assoc. Prof., Northeast University of Technology</i>
Li Guangtian	<i>Lecturer, Northeast University of Technology</i>
Xu Kuangdi	<i>Professor, Shanghai University of Technology</i>
Zhi Shui	<i>Senior Engineer, Central Inst. of Iron & Steel, Beijing</i>
Jin Shantong	<i>Professor, Beijing University of Science and Technology</i>
Xu Chushao	<i>Professor, Chong-qing University</i>
Wu Hesheng	<i>Senior Engineer, Helongjiang Institute of Metallurgy</i>
Chen Dasheng	<i>Senior Engineer, Benxi Iron and Steel Company</i>
Li Lisheng	<i>Engineer, Dalian Steel Plant</i>
Han Yunyuan	<i>Senior Engineer, Anshan Iron and Steel Company</i>

SYMPOSIUM SECRETARIAT

Zhu Shiwen	<i>Dept. Director, Northeast University of Technology</i>
Wang Zhe	<i>Engineer, Northeast University of Technology</i>
Xiao Yanping	<i>Assistant, M.Sc., Northeast University of Technology</i>

沈阳“冶金石灰、精炼粉剂和浇铸保护渣”

国际技术交流和学术讨论会

时间：一九八八年九月十五日至十七日

地点：中国，沈阳

* * *

主办单位：

中华人民共和国冶金工业部 钢铁司

中国，东北工学院：冶金研究所 钢铁冶金系 科 协

组织委员会：

胥昌弟	中华人民共和国冶金部钢铁司	工程师，副处长
王文忠	中国，东北工学院钢铁冶金系	教授，系主任
肖泽强	中国，东北工学院冶金研究所	教授
朱仕文	中国，东北工学院科 协	主任

学术委员会：

肖泽强	东北工学院	教授
汤承斌	冶金工业部钢铁司	工程师
梁训裕	鞍山焦耐院	高工
刘沛环	东北工学院	教授
刘世洲	东北工学院	副教授
郭东章	东北工学院	副教授
李广田	东北工学院	讲师
徐匡迪	上海工业大学	教授
知 水	北京钢铁研究总院	高工
金山同	北京科技大学	教授
徐楚韶	重庆大学	教授
吴荷生	黑龙江冶金研究所	高工
陈达生	本溪钢铁公司	高工
李丽声	大连钢厂	工程师
韩云元	鞍山钢铁公司	高工

秘 书 处：

朱仕文	东北工学院科 协	主任
王 哲	东北工学院钢冶系	工程师
肖艳萍	东北工学院钢冶系	硕士

PREFACE

In recent years following the rapid development of technologies of iron and steelmaking processes including BOF slag control, hot metal treatment, ladle metallurgy and the protective processes during casting of steel, the manufacture and application technologies of slagformers, powders, refiners and cast mold fluxes have also been developed correspondingly.

With the aims to provide an opportunity to metallurgists working in these fields, to company managers who are offering or using above mentioned technologies and materials, to exchange their ideas and experiences, technical or commercial informations, the presentations at present Shenyang International Symposium are concentrated on the following three topics:

- LIME BASED SLAGFORMERS;
- REFINING AND ALLOYING POWDERS/CORED WIRES;
- CASTING MOLD FLUXES.

48 papers in this proceedings will be present to about 200 participants coming from 15 countries. There also is a drawings, pictures and product samples display available at the Symposium for detailed technical and commercial discussions. With the consideration of this proceedings to be available also to all chinese participants and readers in industry, a detailed astract in Chinese for each paper is given on the previous page of the concerned paper.

The Symposium Secretariat and the Organizing Committee would like to give a notice of thanks for financial support in printing present Proceedings to: The Research Institute of Metallurgy and The Department of Ferrous Metallurgy of Northeast University of Technology, Beijing Central Research Institute of Iron and Steel, Beijing University of Science and Technology, Shanghai University of Technology Chongqing University, Anshan Coking & Refractory Consulting Corporation, Helongjiang Research Institute of Metallurgy, Benxi Iron and Steel Company, Anshan Iron and Steel Company and Dalian Steel Plant.

前 言

近些年来, 围绕转炉炼钢强化技术、浇钢过程的保护技术以及炉外精炼和铁水预处理技术的开发和应用, 冶金辅助材料技术也相应地有了重要发展, 其中主要有转炉用活性石灰、喷吹用粉剂、精炼用线剂和浇铸用保护渣等。

为了交流这方面工作的经验和信息, 特别是为了促进这些先进技术在中国的推广应用, 本次会议组织了澳大利亚、英国、埃及、法国、芬兰、印度、意大利、日本、挪威、瑞典、瑞士、美国、苏联、南斯拉夫和中国等十五个国家近二百专家和企业界代表, 汇集沈阳, 征集了48篇论文, 就钢铁工业中的冶金石灰、精炼粉剂和浇铸保护渣技术进行专题性的学术交流和技術交流。与会议并行, 还组织了有关样品和图片展览以及会余洽谈和交流活动。

为了便于中国代表和国内读者参阅论文, 文集中附加了详细中文摘要。

本文集是在本溪钢铁公司、鞍山钢铁公司、大连钢厂、小岭钢铁厂、东北工学院冶金研究所、东北工学院钢铁冶金系、北京钢铁研究总院、北京科技大学、上海工业大学、鞍山焦耐院、重庆大学、黑龙江冶金研究所等单位的支持和资助下出版的。特此致谢。

沈阳“冶金石灰、精炼粉剂和浇铸保护渣”

国际技术交流和学术讨论会

组织委员会

学术委员会

秘书处

一九八八年九月

CONTENTS

MANUFACTURE AND APPLICATION OF LIME BASED SLAGFORMERS IN IRON AND STEEL INDUSTRY

1. MODERN CAPTIVE LIMEPLANTS IN THE WORLD STEEL INDUSTRY	I-2
F. Schwarzkopf (U.S.A.), O. Jenne (W. Germany)	
2. PRESENT SITUATION AND PROSPECT OF METALLURGICAL LIME PRODUCTION IN CHINA .	I-31
Liang Xunyu, Tang Chengbin Sun Xisheng (China)	
3. PRODUCTION OF LIME FLUX FOR BOF-STEELMAKING - INDIAN PRACTICE	I-40
R. C. Nandy (India).	
4. EFFECT OF ULTRASOUND ON THE DISSOLUTION OF CaO IN CaO-SiO ₂ -FeO SLAG	I-54
Y. Kita, Z. Morita (Japan)	
5. ACID TITRATION FOR QUALITY ASSESSMENT OF CALCINED LIME AND DOLOMITE	I-67
C. L. Carey, P. Salter (Australia)	
6. PRIMARY STUDY ON THE DISSOLUTION KINETICS OF CaO INTO CONVERTER SLAG	I-75
Li Yuanzhou, Fan Peng, Shen Xinming, Huan Yongxing, Zhang Pin (China)	
7. HIGH QUALITY LIME FOR MODERN STEEL MAKING	I-87
A. Christern (W. Germany)	
8. PREHOMOGENIZATION AND GRADED APPLICATION OF LIMESTONE	I-107
Wang Jianguo (China)	
9. PRODUCTION OF REACTIVE LIME FOR STEEL MAKING PROCESS	I-116
F. Jahn (Switzerland)	
10. PRODUCTION AND APPLICATION OF ACTIVE LIME PRODUCED BY ISCMAS ROTARY KILN .	I-132
Wei Heshi, Liu Jiaying (China)	
11. THE BECKENBACH ANNULAR SHAFT KILN IS PRODUCING QUICKLIME FOR STEEL INDUSTRIES	I-139
U. Beckenbach (W. Germany)	
12. INFLUENCE OF THE CRYSTAL STRUCTURE OF LIMESTONE ON THE ACTIVITY OF LIME ..	I-158
Zhu Guoling, Yuan Chongyang, Xi Changsuo, Zhu Zhuomin, Shan Lingzhen (China)	
13. INVESTIGATION OF MEASUREMENT OF LIME THERMAL - ACTIVITY AND ITS RELATION TO HYDRO - ACTIVITY	I-170
Pu Zhiqun, Liu Shizhou, Yu Jingkun, Li Mingjun, Fu Jingchun (China)	

14. THE APPLICATION OF LOW HEAT VALUE BLAST FURNACE GAS TO PRODUCE ACTIVE LIMEI-180
Nie Erjian (China)
15. APPLICATION OF ACTIVE LIME IN OXYGEN CONVERTER PROCESSESI-191
Li Renzhi, Han Ye, Hanyunyuan,
Liu Shizhou, Zhang Chundong, Yu Jingkun (China)
16. PRODUCTION AND APPLICATION OF ACTIVE LIME TO STEELMAKING IN BAOSHAN IRON AND STEEL WORKSI-211
Wei Zhenzhou, Xu Jinfu (China)
17. NEW KINDS OF SHAFT KILNS & REQUIREMENTS OF FUELI-216
Gu Xinyu (China)
18. THE COMPUTER INTEGRATED MANUFACTURING PROGRAM IN THE LIME PLANTS OPERATION.I-222
G. M. Cella (Italy)

DEVELOPMENT AND APPLICATION OF REFINING AND ALLOYING POWDERS / CORED WIRES IN IRON AND STEEL TREATMENT

1. ON PNEUMATIC LADLE METALLURGY - KINETIC'S AND DEVELOPMENT IN INJECTION TECHNOLOGY II-2
S. Gustafsson (Sweden)
2. EFFECT OF SYNTHETIC SLAGS IN LADLE METALLURGY II-18
G. M. Faulring (U.S.A.)
3. AN INVESTIGATION ABOUT ULTRA LOW SULPHUR STEEL MAKING II-39
Xu Kuangdi, Jiang Guochang, Guo Zhangcheng, Guan Yulong (China)
4. MATHEMATICAL MODELLING OF MELTING PROCESS OF Al WIRE FED INTO STEEL BATH.. II-50
Gui Meiwen, Hsiao Tse-Chiang (China)
5. EFFECT OF SILICON ON HYDROGEN BEHAVIOR IN LIQUID IRON-SILICON ALLOYS II-65
M. I. Abbas, M.A. Shahin (Egypt)
6. STUDY ON REFINING TREATMENT OF LIQUID STEEL WITH THE ADDITION OF MAGNESIUM CONTAINING ALLOYS II-75
Wang Heng, Li Li, Yang Shizhong, Wang Enhui, Zhi Shui (China)
7. IS STRONTIUM A PROMISING REFINER IN STEELMAKING ? II-90
Hu Xin, Huang Wenxian, Liu Fengping (China)
8. THE EFFECT OF CARBON ADDITION IN CaO - BASED DESULPHURIZATION SLAG FOR HOT METAL TREATMENT II-95
Zhu Guoling, Lin Gongwen, Cheng Yongding (China)
9. DEVELOPMENT OF DEGASSING TYPE SYNTHETIC POWDER BASED ON WHITE SLAGII-114
Xing Yulu, Liu Peihuan, Feng Qicheng, Xu Shizheng, Zhong Liangcai,
Cao Yunfeng, Xia Guangmin (China)

10. LIME BASED SLAG FORMING MATERIALS FOR THE TREATMENT OF IRON & STEEL	II-129
E. T. R. Jones (UK)	
11. THE SURFACE ABSORPTION OF SHIELD LIME AND ITS APPLICATION IN STEEL - MAKING	II-145
Xu Chushao, Yang Junjin, Tao Zainan (China)	
12. STUDY ON THE DESULPHURIZATION OF LIQUID STEEL IN LADLES USING REDUCING SYNTHETIC SLAGS WITH ARGON STIRRING	II-157
Li Yongqiu , Liu Shizhou, Li Mingjun, Ma Kejun, Song Mantang, Ma Chunsheng, Chen Dasheng, Zhao Zixiang, Xu Jiayan (China)	
13. PRODUCTION AND APPLICATION OF MOISTURE-PROOF ACTIVATED LIME-POWDERS AND STABILIZED CaSi POWDERS	II-167
Zeng Xianbin, Guo Wenzheng, Dai Wei (China)	
14. XIAOLING LIME-BASED POWDERS FOR HOT METAL TREATMENT AND STEEL REFINING ...	II-178
Hsiao Tse-Chiang, Zhan Qinglin, Jiao Guohua, Li Yaodong, Zhang Bo (China)	
15. DESULPHURIZATION OF HOT METAL - ENGINEERING AND RESULTS	II-193
R. K. Grosz (W. Germany)	
16. THE INJECTION TREATMENT OF STEEL IN COMBINATION WITH A LADLE FURNACE	II-201
F. T. Eichinger, R. K. Grosz (W. Germany)	
17. APPLICATIONS OF THE AFFIVAL CORED WIRE TECHNIQUE TO IN-LADLE TREATMENT OF LIQUID STEEL	II-209
F. Villette, B. Chapeland (French)	
18. CORED WIRE APPLICATION BY PRODUCTION OF QUALITY STEELS IN SLOVENIAN STEELWORKS	II-235
V. Presern, M. Kmetec, A. Rozman, P. Bracun (Yugoslavia)	
19. PROPERTIES AND MANUFACTURING OF LIME BASED POWDERS FOR EFFICIENT HOT METAL TREATMENT BY LADLE INJECTION METALLURGY	II-250
V. Laakso (Finland)	
20. LADLE REFINING OF STEEL BY POWDER INJECTION.....	II-269
N.A. Smirnov, V.A. Kudrin, G.A. Isaev (USSR)	
21. PHYSICAL PROPERTIES OF LADLE REFINING SLAGS.....	II-282
A.V. Basov, I.A. Magidson, N.A. Smirnov (USSR)	

TECHNOLOGIES OF CASTING MOLD FLUXES IN STEELMAKING

1. MOLD POWDERS TECHNOLOGY	III-2
M. K. Koul, S. Sankaranarayanan, D. Apelian, W. L. McCauley (U.S.A.)	
2. THE " POINT " AND " VOLUME " FUSION BEHAVIOUR OF PREFUSED TYPE POWDER FLUXES	III-15
Jin Shantong, Zou Mingjin (China)	

3. RESEARCH AND APPLICATION OF GL-3 PROTECTING SLAG IN CONTINUOUS CASTING
OF SLAB III-31
Liu Shizhou, Lai Xinnian, Li Yongqiu Li mingjun (China)
4. DETERMINATION OF CARBON CONCENTRATION IN DG 805 MOLD FLUXES AND PICK-UP
MECHANISM OF CARBON IN INGOTS III-42
Li Guangtian, Guo Dongzhang, Cui Naiheng, Kong Qingtang (China)
5. STUDY ON PROPERTIES OF CAST MOLD FLUXES MADE FROM POWER PLANT ASH AND
THEIR APPLICATION IN INDUSTRY III-53
Chen Dasheng, Cui Naiheng, Guo Dongzhang (China)
6. APPLICATION OF MOLD FLUXES OF FG TYPE IN NEW FUSHUN IRON AND STEEL PLANT. III-64
Cao Deren, Liu Shiha, Guan Guangning, Li Guangtian, Li Jin (China)
7. APPLICATION OF SOLID MOLD FLUXES OF HEAT INSULATING TYPE IN STAINLESS
STEEL CONTAINING TITANIUM III-71
Ren Jiang (China)
8. STUDY ON THE SOLUTION ABILITY OF Al_2O_3 INCLUSION INTO MOLD FLUXES OF
STEEL CASTING III-81
Guo Dongzhang (China)
9. BRIEF INTRODUCTION OF FOSECO CAST MOLD FLUXES FOR CONTINUOUS CASTING OF
STEEL III-91
Deng Wenzhong (China)

目 录

I、炼钢石灰的生产和应用

1、世界炼钢工业现代化石灰生产车间·····美国, 施瓦尔茨科普夫等	I — 2
2、中国冶金石灰生产的现状与展望·····中国, 梁训裕等	I — 31
3、印度氧气转炉炼钢冶金石灰的生产现况·····印度, 南迪	I — 40
4、超声波对CaO在CaO-SiO ₂ -FeO渣中溶解过程的影响·····日本, 喜多善史等	I — 54
5、用酸滴定法检测煅烧石灰和白云石的质量·····澳大利亚, 卡雷等	I — 67
6、固体石灰在转炉渣中的溶解动力学初步研究·····中国, 李远洲等	I — 75
7、现代炼钢用优质石灰的生产·····西德, 克里斯坦	I — 87
8、石灰石预处理均化及分级利用·····中国, 王建国	I — 107
9、炼钢用活性石灰的生产(麦尔茨技术)·····瑞士, 扬	I — 116
10、马钢型回转窑活性石灰的生产和应用·····中国, 韦和时等	I — 132
11、贝肯巴赫环形竖窑生产炼钢用活性石灰·····西德, 贝肯巴赫	I — 139
12、石灰石结晶结构对石灰水活性的影响·····中国, 朱果灵等	I — 158
13、石灰热活性测定方法及水热性关系的研究·····中国, 蒲知群等	I — 170
14、利用低热值高炉煤气生产活性冶金石灰·····中国, 聂尔健	I — 180
15、活性石灰在转炉炼钢中的应用·····中国, 李仁智等	I — 191
16、宝钢活性石灰的生产和应用·····中国, 魏振洲等	I — 211
17、新型竖窑与燃料要求·····中国, 顾辛渔	I — 216
18、石灰生产中计算机总体控制程序·····意大利, 塞拉	I — 222

II、铁水和钢水处理用精炼及合金化

粉剂和线剂的开发和应用

1、钢包喷射冶金—反应过程动力学及其工艺技术的发展·····瑞典, 葛斯塔夫森	II — 2
2、钢包冶金中合成渣的应用效果·····美国, 芳奥琳	II — 18
3、超低硫钢生产条件的研究·····中国, 徐匡迪等	II — 39

4、钢中喂铝线熔化过程的数学模化	中国, 肖泽强等	I — 50
5、硅对液态硅—铁合金中氢溶解行为的影响	埃及, 阿巴斯等	I — 65
6、镁合金精炼钢水的研究	中国, 知水等	I — 75
7、Sr是否可能成为钢的一种精炼剂?	中国, 胡新等	I — 90
8、铁水预处理CaO基脱硫剂中碳的作用	中国, 朱果灵等	I — 95
9、脱气型白渣基合成粉剂的研究	中国, 刘沛环等	I — 114
10、铁水和钢水处理石灰基熔剂	英国, 琼斯	I — 129
11、钝化石灰的表面吸附特性及其在炼钢中的应用	中国, 徐楚韶等	I — 145
12、固体还原合成渣钢包脱硫的研究	中国, 李永秋等	I — 157
13、防潮活性石灰粉剂与钝化硅钙粉剂的制备及其应用	中国, 曾宪斌等	I — 167
14、铁水预处理和钢水精炼用小岭石灰基粉剂	中国, 肖泽强等	I — 178
15、铁水脱硫技术及其应用效果	西德, 格罗斯	I — 193
16、钢水喷粉在钢包炉内的复合应用	西德, 爱琴格等	II — 201
17、AFFIVAL 喂线技术在钢水炉外精炼中的应用	法国, 威莱特等	I — 209
18、芯线技术在斯洛威尼亚钢厂优质钢生产中的应用	南斯拉夫, 布雷塞等	I — 235
19、铁水预处理用石灰基粉剂的制备及性能	芬兰, 拉克索	I — 250
20 钢包喷粉精炼	苏联, 斯米尔诺夫等	I — 269
21、钢包精炼渣剂的物理性能	苏联, 巴索夫等	I — 282

II、浇铸保护渣技术

1、浇铸保护渣技术	美国, 科尔等	II — 2
2、预熔性保护渣“点”熔和“体”熔行为的研究	中国, 金山同等	II — 15
3、GL-3型板坯连铸颗粒保护渣的研制	中国, 刘世洲等	II — 31
4、DG 805 电厂灰保护渣合理碳含量及增碳机理研究	中国, 李广田等	II — 42
5、电厂灰保护渣系列的研究和应用	中国, 陈达生等	II — 53
6、浇铸保护渣在新抚钢的应用	中国, 曹德仁等	II — 64
7、绝热型固体保护渣在含Ti不锈钢中的应用	中国, 任健等	II — 71
8、炼钢浇铸用保护渣吸附溶解 Al_2O_3 夹杂物能力的研究	中国, 郭东章	II — 81
9、英国福塞克(POSECO)公司连铸保护渣介绍	中国, 邓文忠	II — 91

I. MANUFACTURE AND APPLICATION
OF LIME BASED SLAGFORMERS IN
STEELMAKING INDUSTRY

炼钢石灰的生产和应用

世界炼钢工业现代化石灰生产车间

中 文 摘 要

E.施瓦尔茨科普夫 O.耶纳
(西德,蒂森-莱茵炼钢技术公司)

本文讨论了炼钢用轻烧石灰的五种不同煅烧方法,探讨了炼钢石灰熔剂的质量要求,列出了四家石灰厂概况,最后分析了美国典型石灰厂设备投资和操作成本。

大型轻烧石灰的生产方法与设备:能够生产炼钢用轻烧石灰的方法并不多,特别是生产量大、能耗低的工艺更少。可采用的仅有带预热室的回转窑和结构复杂的竖窑。

带预热室的回转窑:无预热室回转窑可生产质量良好的轻烧石灰,但油耗太高。竖窑生产的石灰质量差,但燃料消耗较低,生产率高。二者结合所形成的带预热室式回转窑兼顾了上述两种方法优越性,结构参见图1-3。表1列出了预热室生产能力与单位燃料消耗的关系,表2比较了不同方法煅烧石灰的脱硫能力。

环状竖窑:环状竖窑和平行流竖窑可生产轻烧石灰,且能耗较低,但生产能力较小(最大600吨/日),对原料和燃料含硫要求严,分别为0.03%和0.5%。环状竖窑结构见图5。

平行流竖窑:平行流竖窑由底部相连上部分开的两个竖窑组成(见图6)。其气体流动方向可定期转换,但最重要的特点是煅烧期间气体顺流流动,可有效防止石灰过烧。它的燃料单耗最低,而电耗高于环状竖窑。

双斜窑和多膛窑:双斜窑开发于西德,适于小规模生产(50-200吨/日),其结构见图7。该法煅烧的石灰稍硬,烧损达2%,但燃料单耗和电耗低。

多膛窑结构见图8,它的性能与双斜窑相近,通常由4-8个煅烧室构成。两种窑均加入部分固体燃料(如焦炭)以降低总燃料单耗。

炼钢石灰熔剂的质量要求:BOF炼钢用石灰熔剂的要求包括化学纯度、粒度分布和活性。表3和表4列出了北美和西德炼钢生产的典型BOF石灰性能。西德几乎不用白云石型生石灰,其它性能两者非常相似。底吹转炉需要细磨石灰,但是化学纯度与氧气顶吹转炉所用石灰类似。铁水的炉外脱硫用石灰要求粒度更细,且 CO_2 含量和烧损值要低。表5为“流体”石灰的典型粒度分布和化学规格。

钢厂石灰车间的布局及操作:

钢厂的石灰车间没有统一的布局,要由生产规模、原料和工厂条件决定。真正钢厂所属的只生产BOF用石灰的石灰车间操作条件很宽松,生产的石灰可能烧损稍高,活性稍差或多样化,但很难商品化。它们通常米用一种工艺多台设置的方式满足扩建需要。文中概括了北美等国石灰车间生产特点。

美国石灰厂的投资和操作成本:文中列表(表8)比较了800、600和1000吨/日规模的带预热室和接触冷却器的回转窑和300及600吨/日的平行流竖窑的设备投资。表9列出了带预热室的气体点火回转窑年平均操作成本的计算结果。

Modern Captive Limeplants
in the World Steel Industry.

by

Dr. Florian Schwarzkopf, consultant,
Savannah, Georgia, USA.

Dr. Oswald Jenne, Thyssen Rheinstahl Technik GmbH.
Duesseldorf, West Germany.

Abstract

Five different lime calcining systems capable of producing soft burned quicklime for steel production are described and their performance is discussed -

- Rotary kiln with preheater and contact cooler
- annular shaft kiln
- parallel flow shaft kiln
- double inclined kiln
- multi chamber shaft kiln

Quality requirements for steel flux lime are discussed, BOF pebble lime, ground quicklime for bottom blown converters and fluid lime for external ladle desulfurization.

Four lime plants manufacturing steel flux lime are described and their performance characteristics are given.

Typical lime plant equipment costs for two systems and U.S. operating costs are included.

INTRODUCTION

In 1987 a total of 15.2 million tons of lime were produced in the United States, approximately 30% of this production went to the steel industry as flux. The U.S. consumption of lime for steel making in 1986 was 4.69 million tons or 32% of the total lime production of 14.47 million tons.

In West Germany, another major steel producing country, 1.98 million tons of lime was used by the steel industry or 35% of the total production of 1987. Steel production in West Germany decreased from 37.1 million tons to 36.2 million tons in the years 1986 and 1987; therefore, lime production for steel also dropped by 8.2%. Similar lime production totals and steel use percentages apply to all other major steel producing countries.

Lime is a major raw material for steel production and all or most of it is soft burned lime, a very reactive material with a high surface area which dissolves quickly in the slag removing undesirable elements from the charge in the vessel.

In this paper we discuss the following topics:

1. Processes and equipment for high tonnage production of soft burned quicklime.
2. Quality requirements for steel flux lime and typical lime consumption for steel making.
3. Typical plant descriptions of lime plants producing steel flux at different capacities and operating characteristics.
4. Typical investment costs and operating costs in the U.S.A.